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The Meaning of the Term ‘Reconstruction of the Archival Fond’ in the Russian Historiography

 

Аннотация

В статье рассматриваются работы отечественных исследователей, посвященные реконструкции документальных комплексов. Автор прослеживает изменения в понимании термина «реконструкция архивного фонда», выделяет его основные существенные характеристики. Термин «реконструкция архивного фонда» появился в 1950-е гг. и имел два значения: научное исследование по установлению состава документов утраченных средневековых архивов; физическое воссоединение фрагментов раздробленных фондов в одном хранилище. В конце 1990-х – начале 2000-х гг. реконструкцией стали называть описание раздробленных документальных комплексов без цели их физического воссоединения. Реконструируются документальные комплексы, раздробленные как до, так и после формирования архивного фонда. Объектом реконструкции являются документы, а не содержащаяся в них информация. Их отбор происходит по принципу принадлежности единому фондообразователю. В этой связи понятие реконструкции близко понятию фондирования как определению принадлежности документов фондообразователю и хронологических границ фонда. Практическое значение реконструкции состоит в решении задач архивной эвристики. Работа по реконструкции включает изучение истории фондообразователя, установление мест хранения всех фрагментов его архива, связей между документами, особенностей документооборота, исправление ошибок описания, выявление дублирующейся и поглощенной информации. Для наименования результата реконструкции архивов учреждений используется термин «документальный фонд», для архивов личного происхождения – «архив лица». В результате реконструкции формируется образ существовавшего прежде в единстве комплекса документов, создаваемый в форме научного текста (обзора фонда) или межархивного справочника (его описи). В настоящее время понятие реконструкции фонда рассматривается в контексте развития электронных ресурсов архивов и подразумевает воссоединение раздробленных или создание новых архивных фондов путем размещения цифровых копий документов на одном Интернет-ресурсе.

 

Abstract

The article reviews Russian scholarship on reconstruction of documentary complexes. The author traces changes in the conception of ‘reconstruction of the archival fond’ and identifies its basic characteristics. The term ‘reconstruction of the archival fond’ first appeared in 1950s in two meanings: (1) scientific study in order to establish documents composition of lost medieval archives; (2) reunification of segmented fonds in a single archive. In the late 1990s – early 2000s, the term ‘reconstruction’ was redefined as document description of fragmented documentary complexes without the purpose of their reunification. The documentary complexes may have been fragmented both before and after the formation of the archival fond. The object of the reconstruction is not in the documents, but in the information they contained. Documents are selected according to fond provenance (they were to proceed from the same creator) or office of origin. Thus, the term ‘reconstruction’ grows closer to the concept of archival fond arrangement in the sense of linking documents to creators or offices of origin and also defining chronology of the fond. Practical significance of the reconstruction consists in addressing problems of archival heuristics. The reconstruction includes studying of history of the fond creator, ascertaining places of storage of all fond parts, establishing links between its documents, identifying the nature of the document flow, correcting errors in description, detecting duplicate and absorbed information. Product of the reconstruction of an institution archival fond is called ‘documentary fond,’ while product of the reconstruction of a personal provenance fond is called ‘archive of a person.’ The reconstruction produces a representation of a documents complex, as if it was complete and undivided; the representation itself may be a scientific text (a fond description) or a catalog (a series). Currently, the concept of the reconstruction of the fond is regarded in the context of the development of the archives’ digital resources and implies a reunification of fragmented archival fonds or creation of new ones by posting digital copies of documents on the same Internet site.
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